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Na výjezdy studentů a další vzdělávací programy chce Brusel dát o 73 procent více peněz než dosud. Do programu
nazvaného ‚Erasmus pro všechny‘ plánuje investovat v přepočtu skoro 500 miliard korun.
Vidíš, kam to chudá holka z Roudnice může dotáhnout?“ říká Tereza Hroudová a ukazuje do kamery svůj bakalářský
diplom ze skotské univerzity. Tereza je hlavní postavou klipu, propagujícího program Erasmus, půlminutové video natočil
její kamarád Tomáš Čapek. Nejprve spolu studovali ekonomii na Univerzitě Jana Evangelisty Purkyně v Ústí nad Labem,
pak oba odešli do Skotska na desetiměsíční stáž v rámci programu Erasmus. Tereza však – na rozdíl od Tomáše –
na britských ostrovech zůstala. Na University of West Scotland získala titul magistr a nyní se uchází o práci u několika
nadnárodních firem. Dveře jí otevírá titul ze zahraničí.
            Ovšem už i pouhý studijní pobyt v cizině může při hledání práce pomoci. „Firmy zahraniční zkušenost oceňují,“
potvrzuje Milada Hlaváčková z Vysoké školy báňské – Technické univerzity v Ostravě, která výjezdy českých studentů
do ciziny a pobyty těch zahraničních u nás začala organizovat v 90. letech. Nyní se navíc stala českou ambasadorkou
projektu Erasmus. Setkává se se zástupci dalších zemí a diskutuje o tom, co vylepšit.
            A jak vnímají studenti přijíždějící z ciziny Česko? „Zpočátku jsem jim odpovídala na dotazy typu ‚dá se u vás
sehnat cukr‘ nebo ‚máte počítače‘, nyní spíše řešíme mimořádné situace,“ popisuje Milada Hlaváčková. Nedávno třeba
pomáhala zajistit léčení skupiny portugalských studentů, kteří přijeli do Ostravy a dostali příušnice. V Portugalsku se totiž
proti této nemoci neočkuje. Studenty láká Británie i Skandinávie Nyní z Česka vyjíždí do ciziny asi 6000 studentů ročně.
A tohle číslo může v příštích letech ještě vzrůst. Na období 2014 až 2020 plánuje Evropská komise navýšení rozpočtu.
Chce spojit dohromady sedm stávajících vzdělávacích programů (například Comenius – určený na výměnné pobyty
žáků základních a středních škol nebo Grundtvig – zaměřený na vzdělávání a výjezdy dospělých) do jednoho. Nový
gigantický program má nést jméno Erasmus for All čili Erasmus pro všechny a celkově na něj půjde o 73 procent víc
peněz než na ty stávající. Během příštího sedmiletého období plánuje unie do výměnných pobytů a dalšího vzdělávání
investovat 19 miliard eur, tady zhruba 475 miliard korun. Pro srovnání: tahle částka odpovídá téměř polovině státního
rozpočtu v Česku.
            Jenže při pohledu na vývoj v Řecku či Španělsku člověka napadne: Bude mít unie na obří Erasmus peníze? „To
si netroufám odhadovat. Navýšení rozpočtu je nyní v plánu amy se na to musíme připravit,“ říká Barbora Nájemníková,
vedoucí programu Erasmus v Česku z Domu zahraničních služeb. Definitivní rozhodnutí má padnout koncem letošního
roku. Ale byla by škoda šetřit na výměnných pobytech. „Erasmus pomáhá bojovat s nezaměstnaností,“ myslí si Michal
Maršálek z oboru zahraničních vztahů Karlovy univerzity s tím, že studenti, kteří zvládnou život v cizině, získají vyšší
sebevědomí. To potvrzuje i Milada Hlaváčková: „Studenti se vrací jiní, mají kontakty. Mnozí si pak najdou zaměstnání v
cizině.“ A i pokud hledá absolvent místo v Česku, vylepší mu pobyt v zahraničí životopis.
            Studenti z Česka vyjíždějí nejčastěji do Německa (tam jich míří 16 procent), do Francie (12 procent) a Španělska
(10 procent). Nejžádanější je ovšem pobyt ve Velké Británii. Zájemců je však hodně, a tak se na britské ostrovy dostane
asi devět procent studentů vyjíždějících z Česka. „V poslední době roste zájem o Skandinávii,“ upozorňuje na nový trend
Michal Maršálek. Tamní univerzity si totiž mohou dovolit pozvat a zaplatit přednášející z Británie.
Kde si levně zasportovat Výměnné pobyty Erasmus začaly v Evropě už v roce 1987 a postupně díky nim vycestovaly tři
miliony studentů. Česko se zapojilo v roce 1998. Do ciziny vyjelo celkem 50 tisíc zdejších studentů, pětina z nich byla
z Univerzity Karlovy. „Nejčastěji se na zkušenou za hranice vydávali budoucí lékaři a právníci,“ říká Michal Maršálek
a upozorňuje, že Erasmus je dnes v podstatě sociální fenomén. Patří k nejúspěšnějším evropským programům. A
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podle jakých kritérií se rozhoduje, zda se student na pobyt dostane? „Roli hraje samozřejmě jazyková úroveň, ale i
prospěch nebo to, jak se kdo stará o zahraniční studenty, kteří přijedou do Česka,“ říká Dana Brázdová, vedoucí oddělení
zahraničních styků Vysoké školy ekonomické. Z VŠE lze v rámci Erasmu vyjet na 110 partnerských škol v 28 zemích.
            Ještě před deseti lety čeští studenti řešili hlavně to, do jaké země pojedou. Dnes už se hodně zajímají i
o kvalitu zahraniční univerzity a nabídku konkrétních kurzů. „Česko má jako jedna ze zhruba sedmi zemí databázi
závěrečných zpráv studentů, která je veřejně přístupná na internetu,“ upozorňuje Barbora Nájemníková. Ta značně
usnadňuje rozhodování. Na webu http://erasmus-databaze.naep.cz si zájemci mohou vyhledat informace o jednotlivých
stážích v dané zemi, městě, na konkrétní univerzitě... Ze zpráv svých předchůdců se dozví podrobnosti o studiu či
vybavení koleje, ale třeba také, kde si levně zasportovat nebo jak nakoupit ložní prádlo. Mnohdy nechybí ani odkaz
na fotogalerii.


